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em PS té controlat el
congrés (no ho ex-
pliquen però ho sa-
ben), per tant, Pere

López serà escollit ben aviat el
nou líder del partit. Desmarcar-
se de Bartumeu quan has estat el
seu número 2 al Govern no és
feina fàcil, però López creu que
és possible.

Què li ha passat amb Jaume
Bartumeu?
La primavera de l’any passat co-
mencem a plantejar de manera
oberta que cal una renovació del
partit. Ho fem després de supe-
rar els dos tràngols electorals del
2011, les generals i les comunals.
Jo mateix parlo amb el Jaume
l’estiu de l’any passat per co-
mençar a treballar per aquesta
renovació i per veure com ho
podem encarar amb el màxim
respecte per a la seva figura.

I ell no s’ho pren gaire bé. 
Ràpidament, en un mes o així, el
tema ja es va contaminant per-
què queda clar que no compar-

tim molts dels punts de vista. 

Judith Salazar va dir en una en-
trevista que el partit havia de
ser menys piramidal i amb el
poder menys centrat en una
sola persona.
Aquest és un dels punts en els
quals no ens posem d’acord. Les
urnes ens van dir el 2011 que el
partit havia de canviar.

I aquest canvi és incompatible
amb el fet de mantenir Bartu-
meu de líder.
No és compatible el 2012, que és
quan li ho diem, pensant en
unes eleccions generals el 2015.

I aquí es trenca tot.
Aquí es trenca tot.

No deu ser fàcil tot plegat. Es-

tem parlant d’algú que ha estat
una mica el seu mentor.
Jo he après molt d’ell, però tam-
bé he après coses que no s’han
de fer els darrers anys. Ara ma-
teix fa mesos que no ens parlem
i no és la primera vegada que
passa des que sóc al partit. 

Ah sí?
Ni la primera, ni la segona.

Se sent matant el pare?
En cap cas, i em sembla terrible-
ment desafortunada la pregun-
ta.

Però vostè és qui l’ha desafiat.
Tampoc no és així. Seria atribuir-
me més mèrits dels que em per-
toquen. Aquí hi ha un grup de
persones que decidim treballar
plegades perquè el partit no va
enlloc.

Expliqui’m què va passar en un
acte polític del PS a França.
No penso parlar d’això, no té cap
interès per a ningú.

Es diu que Bartumeu va donar
ordres que li impedissin l’en-
trada.
És un tema personal entre Jau-

me Bartumeu i jo del qual no
penso parlar.

Si és un tema, vol dir que hi ha
tema.
Hi va haver un desencontre però
per a mi és un tema vençut.

Sembla que vostè serà el nou
líder del PS, però a les generals
també el van deixar ‘groggy’ a
la Massana.
Jo també formo part de la derro-
ta electoral. Per part meva tam-
bé hi ha un aprenentatge polític
personal per haver viscut en pri-
mera línia el període 2005-2009,
en què el PS va tenir un funcio-
nament molt més democràtic i
participatiu que entre el 2009 i el
2011, quan vam estar al Govern.

Què va passar al partit mentre

governaven?
Vam començar a fer menys reu-
nions i menys comissions.
Menys ganes de debatre. És més
fàcil fer crítica d’un altre partit
que del teu si estàs governant i
d’això n’hem d’aprendre.

Parlant d’aprendre. Va ser un
error allò de tancar els diu-
menges a la tarda?
Sí. Tots hem après aquests anys i
una de les coses que hem après
a no tancar-nos de banda i pen-
sar que sempre tenim raó i que
tots els altres es giren en contra.

Això ho diu per Bartumeu?
Ho dic com a grup però pot ser
que en alguns moments les acti-
tuds del nostre líder se’ns hagin
encomanat a la resta.

Convenci’m per què és vostè el
candidat del futur per al PS.
Primer de tot, això no és un pro-
jecte personal i no estic ni de
bon tros sol en això. L’únic que
vaig dir fa mesos és que em pre-
sentaria com a primer secretari
al congrés i per cert ara fa molt
temps que no parlem del tema.
Jo no m’he postulat com a candi-
dat per al 2015 ni n’hem parlat.

Tota l’estona parla de renova-
ció en les maneres de fer, però
pensant en l’elector, vostè va
ser ministre de Bartumeu. Per
què se suposa que se l’ha de
percebre com a renovador?
Perquè no concebo la política
com ho fa Bartumeu tot i que
ideològicament estiguem molt a
prop.

Així, no s’està radicalitzant? 
No, per a res. Segurament dec
ser un socialdemòcrata mode-
rat, no d’extrema esquerra, total-
ment alineat amb els planteja-
ments del partit i totalment en
contra dels que el volen fer girar
cap a la dreta.

Canviem de tema. Com ho està
fent el Govern?
Voldria ser més benèvol però és
que l’avenç que s’ha produït els
darrers dos anys és pràctica-
ment zero, sobretot per a un Go-
vern que té una majoria de 22 i
que governa 5 o 6 comuns. A
part, es tracta d’un Govern que
ha dit que encararà reformes
que mai ningú no havia fet, i de
moment, ni la reforma de la fun-
ció pública, ni la de les compe-
tències dels comuns, ni la de la
Seguretat Social, n’han parlat
molt, això és cert, però acció po-
lítica pràcticament zero. 

L’exconseller Eusebi Nomen va
esvalotar el panorama polític
dient gairebé que aquí tothom
era corrupte a la política. Hi ha
molt polític ofès, vostè també
ho està?
No gaire, perquè vaig estar dos
anys escoltant coses per part de
l’Eusebi Nomen que no eren ve-
ritat i que les deia sense cap pro-
va ni consistència. Li dono molt
poca credibilitat a algú que fa
molt soroll per a res com diu la
frase feta. Quan un fa una afir-
mació d’aquest estil ha d’aportar
una mica més, no la pot fer gra-
tuïtament. Si està tan convençut
del que diu i té proves potser
hauria de fer alguna cosa més.

L’EXMINISTRE DE FINANCES INTENTA UN IMPOSSIBLE, ALMENYS DE MOMENT, QUE EL VEGEM COM UN MÉS
D’UN EQUIP I NO COM QUI ESTÀ A PUNT DE MATAR EL PARE, QUI LIDERARÀ UN PS SENSE BARTUMEU 

“He après molt de Bartumeu,
del que s’ha de fer i del que no”

GABRIEL FERNÀNDEZ
Andorra la Vella
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No m’he radicalitzat,
sóc un socialdemòcrata
moderat que no vol
girar a la dreta el partit 

Hem après d’aquests
anys a no tancar-nos
de banda i pensar que
sempre tenim raó

Fa mesos que no ens
parlem [amb Bartumeu]
i no és el primer cop 
que ens passa

XAVIER PUJOL


